



الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني

مشروع النشر والتحليل والتدريب لاستخدام بيانات

التعداد - 1997

مقدمة:

نفذت السلطة الوطنية الفلسطينية أول تعداد عام للسكان والمساكن والمنشآت في الأراضي الفلسطينية عام 1997. وقد تم تنفيذ التعداد بأيد فلسطينية ولأهداف فلسطينية وحسب الأصول العلمية والتوصيات الدولية في هذا المجال. وقد أكدت الدراسة البعدية التي نفذت في مطلع عام 1998 لاختبار شمول التعداد، الدقة العالية التي انصف بها التعداد والنسبة العالية للتجاوب من قبل المواطنين. وقد لقيت نتائج التعداد اهتماما كبيرا من جانب السلطة الوطنية الفلسطينية تمثل في قرار مجلس الوزراء بتاريخ 16/1/1998 والذي نص على:

- تشكيل لجنة وزارية عليا لحصر احتياجات الوزارات من الجداول الإحصائية بهدف خلق المناخ الأمثل للاستفادة من بيانات التعداد الفلسطيني الأول.
- إصدار مرسوم رئاسي يلزم جميع أجهزة السلطة الوطنية الفلسطينية باستخدام الإحصاءات الصادرة عن التعداد في برامجها ومراجعة هذه البرامج بناءً على ما توفره النتائج من معطيات.
- ولتنفيذ هذا القرار قام الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني خلال عام 1998 بعقد سلسلة من ورش العمل مع الوزارات والجامعات ومراكز الدراسات والأبحاث والمنظمات غير الحكومية ووسائل الإعلام، تم خلالها مناقشة الأمور التالية:-

- احتياجات المستخدمين مما وفره التعداد من بيانات.
- المواضيع ذات الأولوية في التحليل.
- الآلية المثلى لاستخدام البيانات.

ص.ب. 1647. رام الله - فلسطين

- أساليب النشر المرغوب فيها.
- الاحتياجات التدريبية.

وعلى ضوء التوصيات التي صدرت عن هذه الورش قام الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني بإعداد وثيقة مشروع متكاملة تهدف إلى تحقيق هذه التوصيات.

أهداف المشروع:

يهدف المشروع إلى المساعدة في تطوير عمليات التخطيط على مختلف المستويات وضمان أخذ الاعتبارات السكانية بعين الاعتبار عند إعداد البرامج والخطط للقطاعات المختلفة. وسوف يتم تحقيق ذلك من خلال:

- رفع مستوى الوعي لدى مؤسسات السلطة الوطنية الفلسطينية والقطاع الخاص والمنظمات غير الحكومية والباحثين حول أهمية البيانات الإحصائية المتوفرة بشكل عام ونتائج التعداد بشكل خاص، والاستخدامات الممكنة لهذه البيانات وعلاقتها مع مختلف الظروف الاجتماعية والاقتصادية.
- تبني خطة نشر موسعة بمختلف الوسائل التقليدية وغير التقليدية تلبي احتياجات مختلف الجهات المستفيدة.
- تنفيذ سلسلة من الدراسات التحليلية المعقدة لبيانات التعداد.
- تعزيز القدرات لدى مؤسسات السلطة الوطنية الفلسطينية والمنظمات غير الحكومية ومراكز الدراسات في مجال النشاطات البحثية واستخدام البيانات الإحصائية بشكل عام وبيانات التعداد بشكل خاص.

تنفيذ المشروع:

- يتولى الجهاز المركزي للإحصاء الفلسطيني قيادة الجهود لتنفيذ المشروع.
- تتولى لجنة توجيه وطنية تضم ممثلين عن الوزارات والمنظمات غير الحكومية والجامعات ومراكز الدراسات مسؤولية وضع السياسات العامة للمشروع وآليات عمله، ومراجعة التقدم في المشروع وإصدار التوجيهات المناسبة.

هاتف: 240 6340 (970-2) فاكس: 240 6343 (970-2)

- يدار المشروع من قبل فريق يتكون من منسق ومساعدين في مجالات أساليب البحث والنشر والتدريب والحوسبة.
- تتولى مجموعات عمل من مختلف المؤسسات الحكومية والمنظمات غير الحكومية والجامعات ومراكز الدراسات والباحثين إعداد الدراسات والتقارير التحليلية.

مدة المشروع:

يستمر المشروع لمدة أربع سنوات تبدأ في مطلع عام 2001.

المخرجات المتوقعة:

تتضمن مخرجات المشروع مطويات وتقارير تحليلية ودراسات معمقة، وطواقم فنية مدربة على استخدام البيانات الإحصائية، وورش عمل للتوعية بأهمية البيانات الإحصائية بشكل عام وبيانات التعداد بشكل خاص.

الجهات الممولة للمشروع:

يتم تمويل المشروع من قبل السلطة الوطنية الفلسطينية بنسبة 13.1% من مجمل موازنة المشروع، والحكومة البريطانية عبر الوكالة البريطانية الدولية للتنمية (DFID) بنسبة 69.6%، وصندوق الأمم المتحدة للسكان (UNFPA) بنسبة 17.3%.

المشاركة في تنفيذ المشروع:

حيث أن أحد أهم الأنشطة الرئيسية للمشروع هو إعداد سلسلة من الدراسات التحليلية لبيانات التعداد فإن الفرصة متاحة لجميع الأفراد والمؤسسات الذين لديهم القدرة على إعداد الدراسات التحليلية في المجالات السكانية والاجتماعية المشاركة في المشروع. علماً بأن العمل سيكون بطريقة التعاقد الجزئي لكل دراسة أو جزء منها على حدة.

صفحة إلكترونية: <http://www.pcbs.org/inside/f-pophos.htm>

بريد إلكتروني: diwan@pcbs.pna.org



Palestinian Central Bureau of Statistics

Dissemination, Analysis, and Training Project for Effective Utilization of Census-1997 Findings

Introduction:

In 1997, the Palestinian National Authority (PNA) conducted the first Population, Housing and Establishment Census. It was the first census to be implemented by Palestinians to achieve Palestinian goals in accordance with scientific pillars and international recommendations in the field. The post enumeration study implemented in the eve of 1998 to test coverage confirmed the high precision of the census and the high response rate.

- The census results received great attention from the PNA, which accumulated in a decision by the Palestinian cabinet on January 16th 1998 calling for:
- Establishing a higher ministerial committee to define the needs of the ministries of statistical tables in order to create the optimal environment for the utilization of the census data.
- Issuing a presidential decree that compels all institutions of the PNA to use the findings of the census in its different programs and to revise their programs based on these findings and statistics.

In implementing this decree, PCBS organized a series of workshops in 1998 involving Palestinian ministries, universities, research centers and institutions, non-governmental institutions, and media. Following is list of issues discussed in these workshops:

- Users needs from the findings of the census.
- Analysis priority issues.
- Preferred dissemination techniques.
- Training needs.

These workshops accumulated in many recommendations stressing the need for developing a dissemination plan for the findings of the census involving various traditional and non-traditional techniques that suit all social groups.

Other recommendations called for conducting public awareness campaigns of the census data, in particular, and statistical data, in general. Likewise, the workshops recommended carrying out a series of thorough analytical studies of produced data along with implementing a training program for the technical staff in the public and private sectors to equip them with needed skills and methods of optimal utilization of the census data.

Based on these recommendations, PCBS developed an integrated project document, to implement these recommendations.

Project Objectives:

The main objective of the project is to assist in developing planning activities at the various levels, taking into account the population considerations when developing programs and plans for the different sectors. This will contribute to improving living conditions of the population in the Palestinian Territory. This objective will be achieved by:

- Enhance awareness among PNA institutions, private sector institutions, non-governmental organizations, and researchers of the importance of available statistical data and census findings, in general, as well as the possible uses of data and relations with the different socio economic conditions.
- Adopt a comprehensive dissemination plan involving the various traditional and non-traditional techniques that meet the needs of different beneficiary groups.
- Carry out a series of in-depth analytical studies based on census findings.
- Enhance the capacities of PCBS and other Palestinian institutions, non governmental institutions, and research centers in using statistical data in general and census findings, in particular.

Project Implementation:

- PCBS will lead the efforts aiming to implement the project.
- A national steering committee comprising drawing general policies for the project and its work

mechanisms, coupled with reviewing progress made and issuing appropriate directives.

- The project will manage through a team comprised of a coordinator and assistants in research techniques, dissemination, training and computer.
- Work groups involving the various governmental and non-governmental institutions, universities and research centers will be set up in order to carry out analytical studies and reports.

Term of the Project:

The project will be implemented throughout 4 consecutive years, 2001 - 2004.

Expected Outputs:

Project outputs include bulletins and detailed analytical reports and studies along with competent technical teams trained on statistical data use. The outputs include as well workshops aiming at creating public awareness of the importance of statistical data in general and census data in particular.

Funding Parties:

This project is funded by the Palestinian National Authority (13.1% of the total budget), British Government through the Department for International Development (69.6%), and United Nations Population Fund (17.3%).

Participation in Project Implementation:

As one of the main outputs of this project is to develop a series of analytical studies for the census findings, equal participation opportunities are open to all competent individuals and institutions experienced in conducting analytical studies in the field of population and social studies. Participation in the project implementation will be organized through part-time contractual arrangements for each study or part of a study.

Web Site: <http://www.pcbs.org/inside/f-pophos.htm>

Email: diwan@pcbs.pna.org